
KYRKOFULLMÄKTIGE i Larsmo församling  
 

PROTOKOLL 4/2023 
 

Kyrkofullmäktiges sammanträde i församlingshemmet torsdagen den 12 oktober 2023 kl. 19.00. 

 

Ledamöter: 

Anna Björklund [ ]  Kent Brännbacka [x] KR:s vice ordf. Barbro Bång [x] 

Edward Enkvist [x]  Stig-Erik Enkvist [x]  Thomas Fagerholm [x] 

Jonna Granholm [x]  Jonas E. Grankulla [x]  Elina Gäddnäs [x] 

Samuel Hjulfors [x]  Jakob Nybäck [x]  Sixten Nynäs [x] 

Anna-Pia Svarvar [ ]  Joakim Svenfelt [x]  Cecilia Svenlin [x] 

Eva-Maria Svenlin [x]  Mats Svenlin [ ]  Jarmo Särkijärvi [x]  

Gerd Söderlund [x]  Monica Wenman [x]  Viktor Mård [x] 

-------- 

Max-Olav Lassila, sekr. [x], Tomas Manderbacka AB Norlic OY [x], Anders Forsman [x] 

 

 

36 §.  MÖTETS ÖPPNANDE 

Mötet inleddes kl. 19.00 med att ordförande hälsade de närvarande välkomna till mötet, 

varefter sjöngs från psalm 442. Barbro Bång höll inledningsandakt från Ps. 16:6. Och 

berättade om sin väg till frid med Gud. Ordförande förklarade därefter mötet öppnat. 

 

37 §.  LAGLIGHET OCH BESLUTFÖRHET 

Mötet konstateras vara lagligen sammankallat enligt KL och beslutfört när 18 ledamöter 

är närvarande. 

 

38 §.  PROTOKOLLJUSTERARE 

 Förslag: Jonas E. Grankulla, Elina Gäddnäs 

Beslut: Jonas E. Grankulla och eftersom Gäddnäs var protokolljusterare vid förra mötet 

valdes istället Stig-Erik Enkvist. 

 

39 §.  FASTSTÄLLELSE AV FÖREDRAGNINGSLISTN  

 Föredragningslistan godkändes i föregiven form. 

 

40 §. INFORMATION 

 - Grävningsarbetet på gravgården har inletts under vecka 36. En del bergsknallar som 

måste sprängas bort har något försenat grävandet av dräneringsdiket från parkeringen. 

Sprängning har utförts 18.9. Ytterligare sprängningar kommer att bli nödvändiga 

eftersom mera berg har uppdagats på själva gravområdet, vilket kommer att fördyra 

projektet. 

En ny undersökning gällande förekomsten av berg på gravgårdsområdet har gett vid 

handen att det kan bli en hel del berg som måste sprängas bort, vilket också betyder det 

behöver fyllas på med fyllnadsjord i motsvarande grad. Ifall man skulle fylla på med jord 

istället för att spränga bort berget skulle planeringen behöva göras om. Kostnaderna för 

sprängningen och behovet av tilläggsjord har beräknats till 72 220 €. exklusive moms. 

(Bilaga 1) 

  - Församlingshemmet har värderats av Sören Dahlvik (OP Koti Pohjanmaa Oy LKV) 

1.9.2023. Marknadsvärdet fastställdes till 610 000 € (757 €/ m2) +/- 10 %. 

- Arvet som Larsmo församling tilldelats enligt testamente från Karin Holms dödsbo har 



nu inbetalats till församlingens konto. 

- Ekonomen presenterar mellanbokslut per 31.8.2023. (Bilaga 2)  

 

41 §. LÅNEOFFERTER FÖR GRAVGÅRDSPROJEKTET 

Församlingen är tvungen att uppta lån för utförandet av gravgårdsprojektet och har därför 

inbegärt låneofferter. Ursprungligen var det tänkt att offerter skulle inbegäras från tre 

banker men det blev slutligen två. Danske bank och P:örenejdens Andelsbank. (Bilaga 3) 

Det tilltänkta lånebeloppet är 700 000 € med en lånetid på 20 år. 

--------- 

KR:s behandling av ärendet, KR 8/23 (27.9.2023): 

Vid senaste möte beslöts att ekonomen skulle be om låneofferter från tre banker; 

P:örenejdens Andelsbank, Danske Banks och Nordea. (Bilaga 12) 

Förslag: KR tar del av inkomna offerter och besluter om upptagande av lån för 

gravgårdsprojektet. Ärendet förs vidare till KF för fastställelse. 

Beslut: KR tog del av OP:s och Danske Banks offerter och kunde konstatera att OP:s 

offert är klart mera fördelaktig och tog beslutet att anta den enligt bilagan. Inget anbud 

har inbegärts från Nordea. Ärendet förs vidare till KF för fastställelse. 

-------- 

Förslag: KF fastställer KR:s beslut att Pedersörenejdens Andelsbanks låneoffert antas. 

Beslut: KF tog del av KR:s beslut gällande Pedersörenejdens Andelsbanks låneoffert och 

fastställer densamma. Beslöts att ansöka om och uppta lån på 700 000 euro med lånetid 

20 år från Pedersörenejdens Andelsbank.  

Beslöts att ansöka om inteckningar om 1 000 000 euro i församlingshemsfastigheten 440-

402-29-9 och pantsätta inteckningen som generell säkerhet till Pedersörenejdens 

Andelsbank. 

KF befullmäktigade Tomas Manderbacka att sköta om låneprocessen med 

Pedersörenejdens Andelsbank och han har också rätt att underteckna lånehandlingarna 

enligt ovanstående villkor. 

 

42 §. ANSKAFFANDE AV NY ORGEL TILL LARSMO KYRKA 

  Frågan om en ny kyrkorgel till Larsmo kyrka har varit under planering ett flertal år. En 

orgelförening bildades i september 2013, som har arbetat för att samla in pengar för saken 

och i oktober 2022 tillsatte KR en Orgelkommitté som skulle utreda vilken typ av orgel 

som skulle komma ifråga. Den nuvarande Heinrichorgeln har av kyrkostyrelsens 

expertgrupp blivit utdömd och en renovering är därför inte möjlig. Orgelkommitténs 

arbete har framskridit så att en offertförfrågan nu är färdigställd och kan sändas ut till 

orgelbyggare i Europa. (Bilaga 4) Kantor Anders Forsman kommer till mötet för att 

redogöra för situationen gällande orgelfrågan. (Bilaga 5) 

  -------- 

KR:s behandling av ärendet, KR 8/23 (27.9.2023):  

Vid mötet 27.3.2023 (KR 3/23) skulle Orgelkommittén presentera den anbudsförfrågan 

(Bilaga 1) som var tänkt att sändas ut till ett antal orgelbyggare i Europa. Eftersom det 

sedan hade framkommit uppgifter om att kyrkostyrelsen inte längre beviljar bidrag för 

anskaffning av nya orglar utan endast för renoveringar kunde inget beslut fattas i ärendet. 

Frågan återremitterades till Orgelkommittén för ytterligare utredning. 

Nu har läget något ändrat då bidragsfrågan tagits upp till ny behandling i kyrkostyrelsen. 

Detta kan i bästa fall innebära att bidrag kan erhållas även för nyanskaffning av 

orgelverk. 

Kantor Forsman förbereder en redogörelse över situationen inför mötet och han 

tillsammans med konsulten Christian Ahlskog kommer till mötet och redogör för läget 

och möjligheterna att erhålla bidrag. (Bilaga 2) 

Om församlingen ska gå in för att ansöka om bidrag inom detta år skulle det vara viktigt 



att det behandlas i KR och KF så fort som möjligt. 

Förslag: KR tar del av Ahlskogs och Forsmans redogörelse över situationen och 

överväger att ge grönt ljus för att sända ut offertförfrågan gällande anskaffning av ny 

piporgel till Larsmo kyrka. Ifall saken bifalls kommer offertförfrågan att sändas ut med 

förbehållet att det förutsätter att församlingen erhåller bidrag från kyrkostyrelsen. 

Ärendet förs vidare till KF för fastställelse. 

Beslut: KR tog del av Ahlskogs och Forsmans redogörelser och godkände enhälligt den 

tidigare av Orgelkommittén formulerade framställningen för en anbudsförfrågan. 

KR beslöt enhälligt att man går in för en anbudsrunda för en ny orgel till kyrkan. 

Anbudsförfrågan görs med förbehållet om att finansiering för en orgelinförskaffning kan 

ordnas. Ärendet förs vidare till KF för fastställelse.  

--------- 

  Förslag: KF tar del av Forsmans redogörelse över orgelsituationen, för diskussion i 

ärendet, samt fastställer KR:s förslag med målet att ansökan om bidrag för 

orgelanskaffningen ska kunna inlämnas till kyrkostyrelsen ännu detta år. 

  Beslut: KF tog del av Forsmans redogörelse över orgelsituationen, presentation av 

offertförfrågan där det framgår vilken typ av orgel det är fråga om samt den version av 

offertförfrågan som ska sändas ut via Hilma för översättning till andra språk. (Bilaga 6) 

  KF förde diskussion i ärendet och beslöt enhälligt fastställa KR:s förslag att gå in för en 

anbudsrunda med förbehållet att finansieringen kan ordnas. 

 

43 §. AVSLUTNING  

  Mötet avslutades med nedkallande av Herrens välsignelse kl. 20. 

 

44 §. BESVÄRSANVISNING 

  Meddelas besvärsanvisning. (Bilaga 7) 

 

Thomas Fagerholm, ordf.  Max-Olav Lassila, sekr. 

 

Protokollet justerat och godkänt, Larsmo den 12 oktober 2023 

 

Protokolljusterare: 

 

Jonas E. Grankulla   Stig-Erik Enkvist 

 

Protokollet har hållits offentligt tillgängligt på Larsmo församlings webbplats under tiden 14.10.2023-

20.11.2023. 

 

Anslagits på Larsmo församlings webbplats 13.10.2023. 

 

Intygar: 

Larsmo 13.10.2023 

Carina Liljekvist, kanslist 

  


